

Authors bios / Biographies des auteurs



Shireen AlAzzawi is a lecturer in the Department of Economics at the Leavey School of Business, Santa Clara University, USA, and a researcher at the Economic Research Forum, Egypt. She teaches courses in international economics and economic development. Professor AlAzzawi's research focuses on poverty and inequality, labor economics and international trade, with a particular emphasis on the Middle East and North Africa. She has published her work in the *Review of Income and Wealth*, *International Journal of Manpower*, *Forum for Social Economics*, *Journal of Income Distribution*, *Peace Economics*, *Peace Science and Public Policy*, *Middle East Development Journal*, *Quarterly Review of Economics and Finance*, *Economic Development and Cultural Change* and *The Journal of International Trade and Economic Development*, among other scholarly journals.

Shireen AlAzzawi est maître de conférences au département d'économie de la Leavey School of Business de l'Université de Santa Clara, aux États-Unis, et chercheuse au Forum de recherche économique, en Égypte. Elle donne des cours d'économie internationale et de développement économique. Les recherches du professeur AlAzzawi portent sur la pauvreté et les inégalités, l'économie du travail et le commerce international, avec un accent particulier sur le Moyen-Orient et l'Afrique du Nord. Elle a publié ses travaux dans la *Review of Income and Wealth*, l'*International Journal of Manpower*, le *Forum for Social Economics*, le *Journal of Income Distribution*, *Peace Economics*, *Peace Science and Public Policy*, le *Middle East Development Journal*, la *Quarterly Review of Economics and Finance*, *Economic Development and Cultural Change* et *The Journal of International Trade and Economic Development*, entre autres revues savantes.

Email: salazzawi@scu.edu



Tsiry ANDRIANAMPIARIVO is an Associate Professor in economics at the University of Grenoble Alpes, attached to the Grenoble Economics Research Center (CREG). He is co-director of the Master's degree in « Development Economics », and responsible for the « Territorial Economics and Development » section of the Master 2 program at the Faculty of Economics of Grenoble. As a socio-economist of development, his research focuses on the analysis of development processes in the Souths, among others rural and agricultural transformations in sub-Saharan Africa, as well as the mechanisms of inequalities that accompany these changes, through the perspective of social stratification.

Tsiry ANDRIANAMPIARIVO est maître de conférences à l'Université Grenoble Alpes, rattaché au Centre de Recherche en Economie de Grenoble (CREG). Il est co-directeur du master Economie du Développement dont il est responsable d'un parcours Economie Territoriale et Développement en Master 2 à la Faculté d'Economie de Grenoble. Socio-économiste du développement, ses travaux de recherche portent sur l'analyse des processus de développement aux Suds, entre autres les transformations rurales et agricoles en Afrique subsaharienne, ainsi que des mécanismes d'inégalités qui les accompagnent, à travers la perspective de la stratification sociale.

Email: tsiry.andrianampiarivo@univ-grenoble-alpes.fr

Hadjer BELGHOUL is a researcher at the University Mustapha Stambouli in Mascara, Algeria. Her research focuses on intercultural learning. She aims to improve the EFL students to achieve a better and appropriate learning of the target language. Hadjer has published articles on topics such as the use of students' schemata to access effective reading of literary texts. She is also interested in migration issues in the MENA region.

Hadjer BELGHOUL est chercheuse à l'Université Mustapha Stambouli à Mascara, en Algérie. Ses recherches portent sur l'apprentissage interculturel. Hadjer a publié des articles sur des sujets tels que l'utilisation des schémas des étudiants pour accéder à une lecture efficace des textes littéraires. Elle s'intéresse également à la question des migrations dans la région MENA.

Previous publications:

Djelti, S., Belghoul, H and Lhamri, H (2022) Free education policy in Algeria: brain drain, brain gain or brain waste?" Chapter in the international collective Book Migration and development: experiences and strategies.

Email: hadjerbelghoul27@gmail.com



Céline Bonnefond, Ph.D. in Economics, is an Associate Professor at the University Grenoble Alpes (France). She is a member of the Grenoble Centre for Economic Research (CREG) and teaches at the IUT of Valence. Her researches combine development economics and socioeconomics, with a particular focus on inequalities and social stratification. She published several articles on the structure and consumption practices of the middle classes, notably in *Social Science & Medicine* et *Post-Communist Economies*. She is also interested in the determinants of individual subjective well-being, as illustrated by a publication that won the Helen Potter Price awarding the best paper published in 2019 in the *Review of Social Economy*. Her work primarily focuses on the chinese economy, however she recently reoriented her research interests on MENA countries, in link with the emergence and decline of the tunisian middle classes. More generally, she studies the socio-economic impacts of the COVID-19 crisis on the social structure of developing countries. She is a member of the scientific committee of Association Tiers-Monde and is a regular reviewer for the journal *Mondes en Développement*.

Céline Bonnefond est Maître de Conférences en Sciences Economiques à l'Université Grenoble Alpes. Elle mène ses recherches au Centre de Recherche en Economie de Grenoble (CREG) et enseigne à l'IUT de Valence. Ses thématiques de recherche s'inscrivent dans le champ de l'économie du développement et de la socioéconomie, et tournent autour des questions d'inégalités et de stratification sociale. Elle a publié plusieurs articles sur la structure et les pratiques de consommation des classes moyennes, notamment dans *Social Science & Medicine* et *Post-Communist Economies*. Elle s'intéresse également aux déterminants du bien-être subjectif des individus en lien avec les inégalités, comme le montre une publication qui a remporté le Prix Helen Potter du meilleur article publié en 2019 dans la *Review of Social Economy*. Spécialiste de l'économie chinoise, elle a récemment réorienté ses recherches sur les pays MENA, avec un focus particulier sur l'émergence et le déclin des classes moyennes tunisiennes. Plus globalement, elle s'intéresse aux impacts économiques et sociaux de la crise post-COVID sur la structure sociale des pays en développement. Elle est membre du conseil scientifique de l'Association Tiers-Monde et évalue régulièrement des articles pour la revue *Mondes en Développement*.

Email: celine.bonnefond@univ-grenoble-alpes.fr

Previous publications:

Bonnefond C., Mabrouk, F. 2023. Après le printemps arabe et la crise COVID actuelle, que reste-t-il des classes moyennes tunisiennes ? *Maghreb Machrek*, n°254-255, pp.37-53.



Rachid CHAABITA is the Director of the Business Intelligence Laboratory, Gouvernance des Organisations, Finance et Criminalité Financière, Morocco, as well as University Professor at the Faculty of Legal, Economic and Social Sciences, Hassan II- Ain Chock University, Casablanca. His fields of study include demography, economics, population and development, and statistics. He is specialized in estimates and projections as well as international migration. His recent works include articles on global value chains and economic growth in Morocco published in the *African Scientific*

Journal; public spending on human capital and economic growth in the *International Review of Economics and Financial Issues*, and the empirical evaluation of fiscal cyclicity and fiscal policy in Morocco. In addition, he has also studied the acceptance and reluctance of Covid-19 vaccination among Moroccan citizens.

Rachid CHAABITA est directeur du Laboratoire Business Intelligence Gouvernance des Organisations, Finance et Criminalité Financière, Maroc ainsi que professeur universitaire à la Faculté des Sciences Juridiques, Economiques et Sociales, Université Hassan II- Ain Chock, Casablanca. Ses domaines d'étude incluent la démographie, l'économie, la population et le développement, ainsi que les statistiques. Il se spécialise dans les estimations et projections ainsi que dans la migration internationale. Parmi ses travaux récents, on peut citer des articles sur les chaînes de valeur mondiales et la croissance économique au Maroc publié dans le *African Scientific Journal*; les dépenses publiques en capital humain et la croissance économique dans la *Revue internationale d'économie et de questions financières*, et l'évaluation empirique de la cyclicité fiscale et de la politique budgétaire au Maroc. En outre, il a également étudié l'acceptation et la réticence à la vaccination contre la Covid-19 parmi les citoyens marocains.

Email: chaabita@gmail.com



Samir DJELTI is a lecturer of economic geography and migration studies at the university of Mustapha Stambouli-Mascara, Algeria. He has developed the osmosis theory of human migration. As an expert in the Unu-gcm institute, he has proposed a model that explains, measures, and projects forced migration.

Samir DJELTI est maître de conférences en géographie économique et en études migratoires à l'Université Mustapha Stambouli Mascara, en Algérie. Il a développé la théorie de l'osmose des migrations humaines. En tant qu'expert de l'institut Unu-gcm, il a proposé un modèle qui explique, mesure et projette la migration forcée.

Previous publications:

Djelti, S., Musette, Y., & Lahmeri, H. (2023) The Diagnostic of Skilled Migration between Algeria and Germany: The Osmosis Theory Analysis. 62(4), Quarterly on Refugee Problems - AWR Bulletin (QRP) <https://ejournals.bibliothek.thws.de/grp/article/view/83>

Djelti, S., & Zapata R B (2023) Transnational Migrant Entrepreneurship Policies in the Maghreb Countries: Tunisia, Algeria, and Morocco. Springer Nature https://link.springer.com/chapter/10.1007/978-3-031-42264-5_23#citeas

Email : samirecodjelti@yahoo.fr



Hicham EL ALAOUI, Ph.D in Economics at the Faculty of Legal, Economic and Social Sciences, BIGOFCF, Hassan II- Ain Chock University, Casablanca, Morocco. One of his works is entitled *Dépenses publiques en capital humain et croissance économique en Maroc* published in *Revue internationale d'économie et de finance Questions* in collaboration with Oussama Elkhali, Rachid Chaabita and Kamal Zahraoui.

Hicham EL ALAOUI est Docteur en Sciences Economiques la Faculté des Sciences Juridiques, Economiques et Sociales, BIGOFCF, Université Hassan II- Ain Chock, Casablanca, Maroc. L'un de ses travaux s'intitulent *Dépenses publiques en capital humain et croissance économique en Maroc* publié dans *Revue internationale d'économie et de finance Questions* en collaboration avec Oussama Elkhali, Rachid Chaabita et Kamal Zahraoui.

Email : h.alaouitt@gmail.com

Oussama ELKHALFI is Doctor in economics from the Faculty of Legal, Economic and Social Sciences, Sidi Mohamed Ben Abdellah University, Fez, Morocco. His research focuses on subjects related to migration, particularly the experiences of sub-Saharan migrants in Morocco.

One of his most notable works is entitled 'L'Assimilation sociale des subsahariens au Maroc et l'intention de transition'. In this work, he analyses the social assimilation of migrants and explores the factors influencing their transition intentions. More specifically, he offers valuable insights into the changing role of Morocco as a transit country to Europe and as a host nation for a significant number of migrants from sub-Saharan Africa.

Oussama ELKHALFI est Docteur en économie associé à la Faculté des Sciences Juridiques, Economiques et Sociales, Université Sidi Mohamed Ben Abdellah, Fès, Maroc. Ses recherches portent sur des sujets liés à la migration, en particulier les expériences des migrants subsahariens au Maroc.

L'un de ses travaux les plus remarquables s'intitule « L'Assimilation sociale des subsahariens au Maroc et l'intention de transition ». Dans cet ouvrage, il analyse l'assimilation sociale des migrants et explore les facteurs qui influencent leurs intentions de transition. Plus spécifiquement, il offre des aperçus précieux sur le rôle changeant du Maroc en tant que pays de transit vers l'Europe et en tant que nation d'accueil pour un nombre important de migrants d'Afrique subsaharienne.

Email: elkhalfioussama15@gmail.com



Foued Badr GABSI is Professor of Economics at the Faculty of Economics and Management in Sfax, Tunisia. His areas of expertise include public finance, macroeconomic policies and the quality of institutions. His publications include 'Dynamic effects of external shocks on current account imbalances in MENA countries: a structural VAR (SVAR) analysis'.

Foued Badr GABSI est professeur de sciences économiques à la Faculté des Sciences Économiques et de Gestion de Sfax, en Tunisie. Ses domaines d'expertise incluent les finances publiques, les politiques macroéconomiques et la qualité des institutions. Il a publié des articles notamment « Effets dynamiques des chocs externes sur les déséquilibres de la balance courante dans les pays de la région MENA : une analyse structurelle VAR (SVAR) ».

Previous publications:

Bousnina R., Gabsi FB. (2022). Balance courante et développement financier dans les pays de la région MENA : le rôle des institutions- Études économiques comparatives.

Bousnina R., Redzepagic S., Gabsi FB. (2021). Viabilité des balances courantes dans les pays de la région MENA : approche de cointégration des seuils- Changement économique et restructuration.

Email: fouedbadr.gabsi@gmail.com



Zahir Hadibi holds a doctorate in sociology (University of Murcia and Bejaia) and a master's degree from the IEP (Sciences Po Toulouse). He is currently a teacher-researcher in the Department of Sociology at the Faculty of Humanities and Social Sciences of the University of Bejaia (Algeria).

His research topics include borders, the informal economy, international migration and refugees. He is the coordinator of a Jean Monnet project on international migration.

He has participated in research projects and published reports and articles in national and international journals.

Zahir Hadibi est titulaire d'un doctorat en sociologie (Université de Murcie et Bejaia) et diplômé de niveau master à l'IEP (Sciences Po Toulouse). Actuellement il est enseignant-chercheur au département de sociologie de la Faculté des Sciences Humaines et Sociales de l'Université de Bejaia (Algérie).

Ses thèmes de recherche portent, entre autres, sur les frontières, l'économie informelle, les migrations internationales et les réfugiés. Il est coordinateur d'un projet Jean Monnet sur les migrations internationales. Il a participé à des projets de recherche et publié des rapports et articles dans les revues nationales et internationales.

Previous publications:

Hadibi, Z. & Musette, M. (2023). La fuite des cerveaux renforce-t-elle ou affaiblit-elle les classes moyennes des pays du Maghreb?. *Maghreb - Machrek*, 254-255, 65-81. <https://doi.org/10.3917/machr.254.0065>

Hadibi, Z. (2022) Refugiados y/o Estudiantes Extranjeros En La enseñanza Superior En Argelia: ¿qué Estatuto Para Hadibi, Z. (2022) Qué integración?. *Revista Electrónica De Derecho De La Universidad De La Rioja (REDUR)*. (20), 119-46. <https://doi.org/10.18172/redur.5647>

Email: zahir.hadibi@univ-bejaia.dz – hadibizahir@hotmail.fr



Alex M. Hamed is an Professor of economics at Christopher Newport University who is passionate about exploring the intricacies of economic development, international political economy and globalization. Dr. Hamed's research interests testify his great curiosity and dedication to understanding the complexities of the modern world, and he publishes “Public debt, current account and economic growth in Germany: evidence from a non-linear ARDL model” in *The Journal of Economic Asymmetries*. His work lies at the intersection of economics, politics and global dynamics, focusing on topics such as economic inequality, labor migration, remittances and

globalization.

Alex M. Hamed est professeur d'économie à l'Université Christopher Newport qui se passionne pour l'exploration des subtilités du développement économique, de l'économie politique internationale et de la mondialisation. Les intérêts de recherche du Dr Hamed témoignent de sa grande curiosité et de son dévouement à la compréhension des complexités du monde moderne et publie « dette publique, compte courant et croissance économique en Allemagne : données probantes d'un modèle ARDL non linéaire » dans *Le Journal des asymétries économiques*. Son travail se situe à l'intersection de l'économie, de la politique et de la dynamique mondiale, en mettant l'accent sur des sujets tels que les inégalités économiques, la migration de la main-d'œuvre, les envois de fonds et la mondialisation.

Email : Alex.hamed@cnu.edu



Vladimir HLASNY is an economist affairs officer with the Poverty and Inequality Research Team at the United Nations Economic and Social Commission for Western Asia in Beirut. Before joining ESCWA, he spent 13 years as Associate Professor of Economics at Ewha Women's University in Seoul. He is currently conducting research on labor and welfare economics, with a particular focus on Asia and the Middle East. He holds a Ph.D. in economics from Michigan State University.

Vladimir HLASNY est économiste au sein de l'équipe de recherche sur la pauvreté et les inégalités de la Commission économique et sociale des Nations Unies pour l'Asie occidentale à Beyrouth. Avant de rejoindre la CESA, il a été pendant 13 ans professeur agrégé d'économie à l'Université féminine Ewha de Séoul. Il mène actuellement des recherches sur l'économie du travail et du bien-être, en particulier en ce qui concerne l'Asie et le Moyen-Orient. Il est titulaire d'un doctorat en économie de l'Université d'État du Michigan.

Previous publications:

AlAzzawi, S. & Hlasny, V. (2024) The inflationary impact of a large devaluation across the income distribution: The case of Egypt in 2016. *Journal of African Economies*, forthcoming.

AlAzzawi, S. & Hlasny, V. (2023) Youths' employment vulnerability amidst a lingering crisis: evidence from the Middle East. *Hacienda Pública Española/Review of Public Economics* 247(4):155-186.

Email: yhlasny@gmail.com



Karim KHELFANE teaches at the Faculty of Law and Political Science at the Université Mouloud Mammeri in Tizi-Ouzou. He is renowned for his expertise in international law.

Karim KHELFANE est enseignant à la faculté de droit et de science politique à l'université Mouloud Mammeri de Tizi-Ouzou. Il est reconnu pour son expertise en droit international.

Previous publications:

(ص. 78-97). دور قانون المؤلف في تكريس الحق في الثقافة، المجلة الموريتانية للقانون والاقتصاد، عدد 27/2020.

الأحكام العامة لمكافحة الفساد بين القانون الداخلي والقانون الدولي، مؤلف جماعي حول ظاهرة الفساد في الجزائر مقارنة متعددة التخصصات، الكتاب الأول، وحدة البحث الدولية والمجتمع جامعة وهران 2، 2021. (ص. 128-141).

Email: k.droit@hotmail.fr



Hocine LABDELAOUI is Professor of Sociology at the University of Algiers 2. He is also Associate Research Director and Team Leader for Mobility and International Migration at the Centre de recherche en économie appliquée pour le développement (CREAD). He is also an associate consultant at the Centre national d'études et d'analyses pour la population et le développement (CENEAP). Hocine Labdelaoui has contributed to research on Algerian emigration, notably in his article entitled "L'Algérie face à l'évolution de son émigration" published in the journal *Hommes & migrations*. His work focuses on the individual strategies of Algerian migrants, their links with their country of origin, and the economic and symbolic consequences of emigration. He has also addressed the phenomenon of brain drain in Maghreb countries.

Hocine LABDELAOUI est un professeur de sociologie à l'université Alger 2. Il est également directeur de recherche associé et chef d'équipe pour la mobilité et les migrations internationales au Centre de recherche en économie appliquée pour le développement (CREAD). En outre, il est consultant associé au Centre national d'études et d'analyses pour la population et le développement (CENEAP). Hocine Labdelaoui a contribué à des recherches sur l'émigration algérienne, notamment dans son article intitulé "L'Algérie face à l'évolution de son émigration" publié dans la

revue *Hommes & migrations*. Ses travaux portent sur les stratégies individuelles des migrants algériens, les liens avec le pays d'origine et les conséquences économiques et symboliques de l'émigration. Il a également abordé le phénomène de la fuite des cerveaux dans les pays du Maghreb, en particulier en Algérie

Previous publications:

Labdelaoui, H., Musette, M. S. (2023) Les trajectoires des travailleurs étrangers en Algérie : Projet, Expérience Et Perspectives Migratoires. 11(2), 387-412
<https://www.asjp.cerist.dz/en/article/225833#>

Labdelaoui, H., Hadibi, Z. Djelti, S. (2021) Étude régionale : La migration de travail en Afrique du Nord Cas Algérien, Marocain et Tunisien. researchgate.net

Email: hocine.abdelaoui@univ-alger2.dz; k.droit@hotmail.fr

Hafidha LAHMERI is a Ph.D. student at University Mustapha Stambouli, Mascara, Algeria; whose work focuses on the intersection of innovation and migration. These studies highlight Hafidha Lahmeri's valuable contributions to understanding the dynamics of innovation, migration, and tourism in different regions. Her research sheds light on critical aspects of economic development and societal change.

Hafidha LAHMERI est doctorante à l'Université Mustapha Stambouli, Mascara, Algérie ; son travail se concentre sur l'intersection de l'innovation et de la migration. Ces études soulignent les précieuses contributions de Hafidha Lahmeri à la compréhension de la dynamique de l'innovation, de la migration et du tourisme dans différentes régions. Ses recherches mettent en lumière des aspects essentiels du développement économique et du changement sociétal.

Previous publications:

Lahmeri, H., & Djelti, S. (2023) Innovation and Migration in the Mediterranean Region during 1972- 2017: A Panel Data Analysis. *Revue Organisation & Travail* 12 (1)
<https://www.asjp.cerist.dz/en/downArticle/147/12/1/225029>

Djelti, S., Musette, Y., & Lahmeri, H. (2023) The Diagnostic of Skilled Migration between Algeria and Germany: The Osmosis Theory Analysis. 62(4), *Quarterly on Refugee Problems - AWR Bulletin (QRP)* <https://ejournals.bibliothek.thws.de/qrp/article/view/83>

Email: Lahmerihafida@gmail.com



Nabil LEFFAK is a doctoral student in sociology at the University of Bejaia in Algeria. He gave a talk on the subject of 'former Kabyle return migrants' and their role as social actors bringing about socio-economic change in rural communities. The conference took place at the Laboratory for Sociological Studies: Work, Education, Networks and Space (ESTERE) in the Faculty of Science.

Nabil LEFFAK est un économiste qui travaille à la Faculté des Sciences Humaines et Sociales de l'Université de Béjaïa en Algérie. Cette faculté se consacre à l'étude des humanités et des sciences sociales. Nabil LEFFAK est un doctorant en sociologie à l'Université de Bejaia, en Algérie. Il a animé une conférence sur le thème des "anciens migrants de retour kabyles" et leur rôle en tant

qu'acteurs sociaux porteurs du changement socio-économique dans les communautés rurales. Cette conférence s'est déroulée au sein du Laboratoire des études sociologiques : travail, éducation, réseaux et espace (ESTERE) de la Faculté des sciences.

Previous publications:

Leffak, N. (2021) Misère de la colonisation et émigration de misère : les causes de l'émigration de la région d'Ouzellaguen en Kabylie vers la France (1940-1960) .

Email: nabil.leffak@univ-bejaia.dz



Fatma MABROUK, PhD in Economics, is a research and teaching faculty member at Princess Nourah bint Abdulrahman University - College of Business Administration - Department of Economics. She is an affiliate researcher at the Center for Economic and Social Studies and Research (CERES-Tunisia), at the CBA-PNU Research Center (Saudi Arabia), and at Bordeaux School of Economics (BSE), The University of Bordeaux, France (ex-GREThA). Her research topics are migration and remittances, trade and regional integration, food security, digital transformation, inclusive finance, green economy and sustainable education, using applied econometrics, quantitative and qualitative analysis.

Fatma MABROUK, Docteure en Sciences Economiques, est enseignante et chercheuse à Princess Nourah bint Abdulrahman University - College of Business Administration - Département d'économie. Elle est chercheuse affiliée au Centre d'Etudes et de Recherches Economiques et Sociales (CERES, Tunisie), au Centre de Recherche CBA-PNU (Arabie Saoudite), et à Bordeaux School of Economics (BSE), Université de Bordeaux, France (ex-GREThA). Ses thèmes de recherche portent sur les domaines de la migration et des envois de fonds, du commerce et de l'intégration régionale, de la sécurité alimentaire, la transformation technologiques, la finance inclusive, l'économie verte et de l'éducation soutenable, à travers l'économétrie appliquée, l'analyse quantitative et qualitative.

Previous publications:

Bonnefond C., Mabrouk, F. 2023. Après le printemps arabe et la crise COVID actuelle, que reste-t-il des classes moyennes tunisiennes ? *Maghreb Machrek*, n°254-255, pp.37-53.

Mabrouk, F. (2022). Economic Welfare of Remittances within Regional Trading Blocs in African Countries. *Review of Economics and Finance*, 20, 546-554

Mabrouk, F., & Mekni, M. M. (2018). Remittances and food security in African countries. *African Development Review* 30(3), 252-263.

Email: mabrouk.fatm@gmail.com

Sabrina MORTET holds a doctorate in economics from the University of Relizane, Algeria. She is currently Associate Professor in the Department of Financial and Accounting Sciences, with over 10 years of teaching and training experience at the University of Relizane. Her research focuses on international migration, and she has published several articles on this subject. In addition to her research, Sabrina Mortet also teaches at the University of Relizane and contributes to the understanding of economic and social issues linked to migration and development.

Sabrina MORTET est docteur en économie à l'université de Relizane, en Algérie. Elle est actuellement professeure associée au département des sciences financières et comptables, avec plus de 10 ans d'enseignement et de formation à l'université de Relizane. Ses portent sur la migration internationale, et elle a publié plusieurs articles sur ce sujet. En plus de ses recherches, Sabrina Mortet enseigne également à l'université de Relizane et contribue à la compréhension des enjeux économiques et sociaux liés à la migration et au développement.

Previous publications:

Mortet S, Nadi M (2021) The Algerian Migrants And The Financial Crisis 2008, Stay In The Host Country Or Returning Home? Revue des Réformes Economiques et Intégration En Economie Mondiale, 15(1), 373-385, <https://www.asjp.cerist.dz/en/article/154607>

Benlhaj Djelloul, R., & Mortet, S. (2022) "ICT as a mechanism for activating corporate governance and its effect on raising the quality of hotel services.-An empirical study on a group of hotels in western Algeria-Journal of Economic Integration, Vol: 10 - N°: 04 <https://www.asjp.cerist.dz/en/downArticle/180/10/4/215455>

Email: sabrinemortet@gmail.com



Mohamed Saïb MUSETTE PhD is a sociologist, Research Director at CREAD. He acts as Team Leader on International Migrations. He serves also as expert for the Algerian government, the European Union and the United Nations in the fields of International Migrations, Labour Market and Youths for Maghreb Countries (North Africa). He has given a hundred lectures at universities in Africa and Europe. He has edited twelve collective books, published more than fifty articles in national and international journals and nine books' chapter as well as twenty-eight Technical Reports.

Mohamed Saïb MUSETTE, docteur en sociologie, est Directeur de Recherche au CREAD. Il est chef d'équipe sur les migrations internationales. Il est également expert pour le gouvernement algérien, l'Union européenne et les Nations Unies dans les domaines des migrations internationales, du marché du travail et de la jeunesse pour les pays du Maghreb (Afrique du Nord). Il a donné une centaine de conférences dans des universités en Afrique et en Europe. Il a édité douze livres collectifs, publié plus de cinquante articles dans des revues nationales et internationales et neuf chapitres de livres ainsi que vingt-huit rapports techniques.

Previous publications:

Labdelaoui, H., Musette, M. S. (2023) Les trajectoires des travailleurs étrangers en Algérie : Projet, Expérience Et Perspectives Migratoires. 11(2), 387-412 <https://www.asjp.cerist.dz/en/article/225833#>

Hadibi, Z. & Musette, M. (2023). La fuite des cerveaux renforce-t-elle ou affaiblit-elle les classes moyennes des pays du Maghreb?. Maghreb - Machrek, 254-255, 65-81. <https://doi.org/10.3917/machr.254.0065>

Email: saibmusette@gmail.com



Yasmine MUSETTE is an associate lecturer. She has taught at the University of Algiers 2 and the École Supérieure Nationale de Management. Her expertise extends to the field of management, where she completed her doctoral thesis at the Faculty of Social Sciences, Algiers 2 University in Algeria. In addition to her research work, Dr. Yasmine Musette has worked as a consultant in data analysis and employability.

Yasmine MUSETTE est maître de conférences associé. Elle a enseigné à l'Université d'Alger 2 et à l'École Supérieure Nationale de Management. Son expertise s'étend au domaine de la gestion, où elle a réalisé sa thèse de doctorat au sein de la Faculté des Sciences Sociales, Université Alger2 en Algérie. Outre ses travaux de recherche, le Dr. Yasmine Musette a été consultante en analyse de données et en employabilité.

Previous publications:

Djelti, S., Musette, Y., & Lahmeri, H. (2023) The diagnostic of skilled migration between Algeria and Germany: the osmosis theory analysis (2023). Quartelery on Refugee problems-AWR bulletin (QRP). 62(4). <https://ejournals.bibliothek.thws.de/qrp/article/view/83>

Musette, M. S., & Musette, Y. (2022) Brain drain : A threat to Africa's collective security and development. *Strategia* 17, 46-77.

Email: yasminemusette2@gmail.com



Jean Maxime RAZAFITSIRY is a Ph.D. student in Economics at the University of Sfax, Faculty of Economics and Management.

His main areas of research or activity are the social sciences, economics, finance, and business administration.

Jean Maxime RAZAFITSIRY est doctorant en économie à l'Université de Sfax, Faculté des sciences économiques et de Gestion, Tunisie.

Ses principaux secteurs de recherche ou d'activité sont les sciences sociales, l'économie, la finance et l'administration des affaires.

Email: jean.maxime22@gmail.com



Idir SMAIL holds a doctorate in sociology from the University of Bejaia, Algeria. His research focuses on migration, the Algerian diaspora in France and graduate networks.

Idir SMAIL est docteur en sociologie de l'université de Bejaia, Algérie. Ses recherches portent sur des sujets liés à la migration, à la diaspora algérienne en France et aux réseaux associatifs des diplômés.

Previous publications :

Smail, I. (2017) La politique de coordination à l'égard de la diaspora algérienne en France.

Musette, M.S., Djelti, S., Labdelaoui, H., Smail, I., Maamar, M., & Lahouel, F. (2023) Les trajectoires des travailleurs étrangers en Algérie : projet, expérience et perspectives migratoires.

Email: idir.smail@univ-bejaia.dz



Sofiane TOUMI holds a doctorate in economics from the Université Panthéon-Assas (Paris II) and is currently a professor at the University of Manouba (ISCAE : Institut Supérieur de Comptabilité et d'Administration des Entreprises). He is also a research associate at CEDIMES (Université Paris II) and a consultant for the African Development Bank. He has published several original scientific articles in specialist journals. He is also a founding member of the Tunisian Governance Association, responsible for relations with the academic and research world.

Sofiane TOUMI est titulaire d'un doctorat en sciences économiques de l'Université Panthéon-Assas (Paris II) et est actuellement professeur à l'Université de Manouba (ISCAE : Institut Supérieur de Comptabilité et d'Administration des Entreprises). Il est également chercheur associé au CEDIMES (Université Paris II) et consultant auprès de la Banque africaine de développement. Il a publié une série d'articles scientifiques originaux dans des revues spécialisées. En outre, il est membre fondateur de l'Association tunisienne de gouvernance, chargé des relations avec le monde académique et de la recherche.

Previous publications:

Toumi, S. (2021) Attractivité des investissements directs étrangers en Tunisie et disparités spatiales », *Cahiers du cedimes*, 16(4), 280-297. <http://www.cedimes.com/index.php/publi/cahiers-du-cedimes/repertoire-des-ouvrages>

Toumi, S. (2020) Qualité de la gouvernance et son impact sur l'économie informelle en Tunisie. *Maghreb Machrek*. n° 246-247. 81-95. <https://doi.org/10.3917/machr.246.0081>

Email: toumisofiane@yahoo.fr sofiane.toumi@iscae.uma.tn



Kamal ZEHRAOUI Professor at Hassan II University, Casablanca, in the Faculty of Legal, Economic and Social Sciences, Morocco. He works in the fields of migration, the social economy, econometrics and biostatistics. He has published articles such as *Dépenses publiques en capital humain et croissance économique au Maroc* in *Revue internationale d'économie et de questions financières* ; *The determinants of Sub-Saharan migration in Morocco* in *Revue de l'Entrepreneuriat et de l'Innovation*. He has given several workshops and conferences on topics related to economics and statistics. He has also published educational videos on subjects such as calculating the mode of a frequency distribution and Fisher's test

in econometrics.

Kamal ZEHRAOUI Professeur à l'Université Hassan II de Casablanca, à la Faculté des Sciences Juridiques, Economiques et Sociales, Maroc. Il travaille dans les domaines de la migration, de l'économie sociale et solidaire, de l'économétrie et de la biostatistique. Il a publié des articles tels que *Dépenses publiques en capital humain et croissance économique au Maroc* dans *Revue internationale d'économie et de questions financières* ; *The determinants of Sub-Saharan migration in Morocco* dans *Revue de l'Entrepreneuriat et de l'Innovation*. Il a donné plusieurs ateliers et conférences sur des sujets liés à l'économie et aux statistiques. Il a également publié des vidéos éducatives sur des sujets tels que le calcul du mode d'une distribution de fréquence et le test de Fisher en économétrie.

Email: zehraouilci@gmail.com



George K. ZESTOS is Professor of Economics and Jean Monnet Professor of European Integration at Christopher Newport University in Virginia. His research focuses on international economics and European integration in particular, a subject on which he wrote his doctoral thesis and a textbook, *European Monetary Integration: The Euro*. His most recent book, *The Global Financial Crisis: From US subprime mortgages to European sovereign debt*, was published by Routledge UK in October 2016. His research has been published in various journals, including: *Journal of Policy Modeling* (Belgium), *Journal of Economic Integration* (Korea), *Southern Economic Journal* (USA), *Journal of International Economic Studies* (Japan), *Review of International Economics* (USA), *Atlantic Economic Journal* (USA), *Economia Internazionale* (Italy), *Journal of Business and Society* (Cyprus), *International*

Journal of Banking and Finance (Australia) and *Journal of Economic Asymmetries* (Canada). He involves several students in his research and collaborates with researchers in the United States and other countries, such as China, Canada and Greece.

George K. ZESTOS est professeur d'économie et titulaire de la chaire Jean Monnet d'intégration européenne à l'Université Christopher Newport en Virginie. Ses recherches portent sur l'économie internationale et plus particulièrement sur l'intégration européenne, un sujet sur lequel il a écrit sa thèse de doctorat et un manuel, *European Monetary Integration : The Euro*. Son livre le plus récent,

The Global Financial Crisis : From US subprime mortgages to European sovereign debt, a été publié par Routledge UK en octobre 2016. Ses recherches ont été publiées dans diverses revues, notamment : Journal of Policy Modeling (Belgique), Journal of Economic Integration (Corée), Southern Economic Journal (États-Unis), Journal of International Economic Studies (Japon), Review of International Economics (États-Unis), Atlantic Economic Journal (États-Unis), Economia Internazionale (Italie), Journal of Business and Society (Chypre), International Journal of Banking and Finance (Australie) et Journal of Economic Asymétries (Canada). Il implique plusieurs étudiants dans ses recherches et collabore avec des chercheurs des États-Unis et d'autres pays, tels que la Chine, le Canada et la Grèce.

Email: Gzestos@cnu.edu